
A VKI hazai végrehajtásával és a VGT-vel  kapcsolatos észrevételek 
 
 
Az Európai Unió első ökológiai szemléletű irányelve a VKI 2000-től az EU-hoz csatlakozni 
szándékozó országokra is kötelező érvényű volt.  
Irányítási szándék plusz idő hiányában a VKI hazai végrehajtásának késlekedése és a nem-
kellően széleskörű szakmai és társadalmi bevonás miatt az elkészült szakmai dokumentáció: 
 

• túlméretezetten epikus, emiatt nehezen áttekinthető; 
• adathiány miatt koncepcionálisan értelmezhetetlen - saját bevallása szerint is; 
• továbbá nem tükrözi az EU-által beruházási forrásokkal támogatott modern 

rendszerökológiai és komplex erőforrás-gazdálkodási szemléletet. 
 
Az alap-adatok hiánya miatt konstruktív és számszerűen alátámasztható szakmai javaslatokra 
így nincs lehetőség. A „Magyarázom a bizonyítványomat” stilusú hazai VKI-teljesítéssel 
szemben, jelenleg – a tervek szintjén is - a gazdasági lobbik korlátlan tevékenységének 
biztosítását tapasztaljuk, nem pedig a helyi lakosság és ezzel a Föld vízkészleteinek 
megóvását. Így pl. a Duna-meder mélyítését tervezők figyelmen kívül hagyják a lakosság 
ivóvízkészletének veszélyeztetését. 
 
 
VKI-VGT fejlesztési javaslataink a hazai és EU-s VKI irányítók felé: 
 

1. A „csővégi” szemlélet helyett, a jövőben vízkörforgás szemléletű komplex 
vízvédelem szükséges, amely a rendszerökológiai erőforrás-gazdálkodást is 
megvalósítja. 

 
2. Kerüljön be a VKI-ba a források számbavétele és védelme. 

 
3. Az interkalibrálás lehetséges torzító hatásait kutatni kellene. 

 
4. A kémiai méréseket végző automata monitoring-hálózat, valamint az ökológiai és 

műholdas megfigyelések összegzése adna biztonságosabb támpontot a hazai és 
nemzetközi vízszennyezések megelőzésére, illetve a „szennyező fizet”-elv 
érvényesítésére. 

 
 
Végül ismét felhívjuk a figyelmet arra, hogy a VKI és VGT szakmai anyagának hatalmas 
terjedelme miatt, az eredményes – és ezáltal konfliktus megelőző - társadalmi egyeztetés a 
határmentén kétoldalú és regionálisan szervezett, többnapos közös műhelymunkákkal lett 
volna megoldható.  
 
 
Budapest, 2009. október 29. 
 
 
 
Balogh Judit Anikó 
elnök / Fauna Alapítvány  
a Környezet- és Természetvédő Szervezetek Országos Találkozójának VKI-delegáltja 


